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成果
Achievement

• 查处商标侵权、假冒专利等违法案件 4.4 万件，涉案金额 16.2 亿元。

• 44,000 illegal cases involving trademark infringement and patent 

counterfeiting were investigated and dealt with, involving a total amount 

of 1.62 billion yuan.

• 18 省（区、市）同步销毁侵权假冒伪劣食品、药品、服装鞋帽、烟酒、出版物等商品逾 30 

大类、100 多个品种，重量超过 3000 吨，货值达 5 亿元。

• 18 provinces (autonomous regions and municipalities) simultaneously destroyed 

more than 30 categories and more than 100 varieties of infringing, counterfeit and 

shoddy food, medicine, clothing, shoes and hats, tobacco and wine, publications, 

etc., with a weight of more than 3,000 tons and a value of 500 million yuan.



成果
Achievement

• 2022 年，各级法院审结一审知识产权案件 219.4 万件，同比增长 221.1%。加大惩罚性赔

偿力度，2022 年侵犯知识产权案件判赔额较 2018 年增长153%。

• In 2022, courts at all levels will conclude 2.194 million first-instance intellectual 

property cases, a year-on-year increase of 221.1%. Increase the intensity of punitive 

damages. In 2022, the amount of damages awarded in intellectual property 

infringement cases will increase by 153% compared with 2018.

• 世界知识产权组织发布的《2022 年全球创新指数报告》显示，中国排名继续上升，位列全

球第 11 名。

• According to the "2022 Global Innovation Index Report" released by the World 

Intellectual Property Organization, China's ranking continues to rise, ranking 11th 

in the world. ——中国打击侵权假冒工作 年度报告
（2022）
Annual Report on China’s 
Combating of IPR Infringement 
and Counterfeiting（2022）



问题
Question

碰瓷式维权

Malicious rights protection

商业化维权

Commercial rights protection

知识产权权利的合理边界

Reasonable boundaries of intellectual property rights

经济利益
Economic benefit

授权/分成协议
Licensing/sharing agreement



案例1
Case 1



案例2
Case 2



案例3
Case 3



思考
Think
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知识产权的性质与特性

The Nature and Characteristics

of IP

商业化的利与弊

Pros and cons of commercialization

投入与产出

Input and output

损失与收益

Loss and gain

司法杠杆与行政处理

Judicial leverage and 

administrative processing

指引

Guide



谢谢聆听
Thanks！


	Slide 1
	Slide 2
	Slide 3
	Slide 4
	Slide 5
	Slide 6
	Slide 7
	Slide 8
	Slide 9

